


Jen pozvolna se s námi rozloučila letošní zima, pomalu se také 
začíná rozbíhat turistická sezóna. S potěšením můžeme sledo-
vat statistiky ustupující pandemie Covid-19. V našem městě již 
několik dní nebyl zaznamenán žádný pozitivní případ nákazy a 
všichni věříme v postupný návrat k normálnímu životu.  
 

Od začátku května započaly přípravy koupaliště na sezónu. 
Výměnou prochází čelní stěna šaten a zedníci opravují těleso 
bazénu, které je po letošní zimě poškozené na řadě míst. Neod-
vratně se blíží potřeba provedení celkové rekonstrukce 90 let 
starého bazénu. Vedle pramene sv. Antoníčka probíhá 
„vystrojování“ vrtu, který bude sloužit k napouštění bazénu.  
 

Samotný pomník sv. Antoníčka prošel rychlou opravou, když 
byl poničen pádem stromu. Nyní řešíme s odborníky jeho ko-
nečné barevné provedení. 
 

Koncem května bude instalována lávka pro chodce ve Střmen-
ském podhradí přes řeku Metuji. V této souvislosti jednáme se 
Správou železnic a Královéhradeckým krajem o možnosti re-
konstrukce zastávky ČD Skály a přístupového schodiště. Uvi-
díme, jak budeme úspěšní. Ve stádiu zpracovaného projektu je 
ale Správou železnic připravovaná rekonstrukce železniční 
stanice Teplice nad Metují-Město. 
 

S Královéhradeckýcm krajem řešíme také problematiku 
„zklidnění dopravy“ ve Zdoňově. S žádostí o pomoc se na 
město obrátili místní občané. V současné době jsou projekčně 
zpracovávány první návrhy a o konečné podobě opatření se 
ještě bude jednat.  
 

Možná jste již zaregistrovali mladého muže, který se věnuje 
úpravě chodníků a neudržovaných hrobů na hřbitově. Město 
jej zaměstnává jako brigádníka na částečný úvazek. Práce za 
ním je opravdu vidět a jsme domluveni, že se postupně přesu-
ne také do Dědova a Zdoňova. Věříme, že se nám tak postupně 
podaří alespoň částečně zlepšit neutěšený vzhled našich hřbito-
vů. 
 

V souladu se schváleným rozpočtem města připravujeme insta-
laci 2 ks kamer s rozpoznáváním registračních značek projíž-
dějících vozidel. Chceme tak přispět k zvýšení bezpečnosti a 
ochraně majetku města i občanů. V případě potřeby bude zá-
znam k dispozici příslušníkům Policie nebo Městské policie 
Broumov. S tou jsme po dobrých zkušenostech s pomocí při 
řízení dopravy a zajištění místních záležitostí veřejného pořád-
ku  v loňském roce uzavřeli veřejnoprávní smlouvu o spolu-
práci na dobu neurčitou. 
 

Závěrem chci dnes poděkovat sportovcům, hasičům a pra-
covníkům technických služeb za pomoc  s „bouráním“ haly 
Sportcentra. Dále děkuji spolku Radost za postavení máj-
ky a hasičům za zorganizování sběru starého železa.  

Josef Bitnar, starosta 

 A je to tady, íčko už je také otevřené! 
Díky rozvolňování se od pondělí 10.5.2021 otevřela i všechna 
infocentra v České republice a to znamená, že nás můžete ko-
nečně navštívit. 

Když už jsme u těch návštěv. Zastavila se u 
nás paní Mariana Tomašovská (dříve Rát-
nerová z Bučnice) a věnovala nám knihu 
Wekelsdorf od Josefa Karpfa. Tímto by-
chom ji chtěli moc poděkovat. A pokud by 
vás tato kniha zajímala, můžete si ji přijít 
prolistovat k nám do infocentra.  
 
Vzhledem k tomu, že už to situace v ČR 
dovoluje, rádi bychom vás pozvali na již 
připravenou výstavu fotografií z pod hladi-

ny okolních vod od Mirka Bráta AŽ DO DNA! aneb fotogra-
fický přípitek na krásu "pod hladinou" Východních Čech a 
Polského příhraničí. 
Budeme se těšit na vaši návštěvu. 

                                 Bc. Eliška Jirmannová 

   

Nabízíme Vám k pronájmu nebytové prostory v centru 
města, ul. Zámecká, čp. 23, Teplice nad Metují 
(kadeřnictví). Nebytové prostory se nacházejí v přízemí byto-
vého domu, užitná plocha cca 36 m², vchod přímo z ulice, vý-
loha, sociální zázemí (WC, umyvadlo). Objekt je vhodný pro 
prodejny, služby a malé výrobny atd.      
Další informace p. Zápotočný, tel.: 498 019 996.                                                                     
 

Zpráva pro sportovce a turisty 
Jaro konečně začalo, nejen kalendářně, a můžeme všichni do 
přírody. 
 
Teplické skály – okruh v Teplických skalách je přístupný a 
zcela schůdný. Pouze je třeba dbát stále zvýšené opatrnosti 
v oblasti „Sibiře“. Zde jsou stále zbytky sněhu a ledu. Schody 
v „Podsvětí“ jsou posypány a částečně i bez ledu. Nejdůležitěj-
ší zprávou je tedy to, že nelze projít celý okruh. Uzavřena je 
část pod „Chrámovými stěnami“ z důvodu hnízdění sokola 
stěhovavého. Podle získaných zpráv by hnízdění mělo probíhat 
cca do poloviny měsíce června. Zda omezení na okruhu skal-
ním městem trvá zjistíte na vývěskách přímo u vstupu do skal 
nebo na okruhu skalami.  
 

SPORTOVÁNÍ  A  TURISTIKA 

INFORMACE Z INFOCENTRA SLOVO  STAROSTY 

NABÍDKA PRONÁJMU 



Sportovní centrum – z haly je opět venkovní sportoviště, 
toho jste si jistě všimli. Vnitřní prostory jsou otevřeny od 
17.05.2021 za stanovených podmínek dle nařízení Krajské 
hygienické správy. Bude spuštěn rezervační systém a postupně 
by se mělo vše vracet k normálu. Sledujte tedy stránky Sport-
centra, kde se budou aktuální podmínky ke sportování pravi-
delně aktualizovány. 

 

Koupaliště – na koupališti začala jarní údržba a s tím spojené 
práce na nutných opravách. Zároveň probíhá rekonstrukce 
společných kabin, respektive jejich dřevěné stěny. V současné 
době je koupaliště vypuštěné a vyčištěné. Stěna kabin dostala 
nová prkna, čeká je nátěr. Vstup na  veřejná koupaliště  by měl 
být povolen, dle platných nařízení a slibů, od 01.06.2021. 
Myslím si však, že našeho „Teplického“ se to týkat nebude a 
to hlavně z důvodu počasí. 

Honza Stiller 

 

 
Rej čarodějnic v mateřské škole 
V pátek 30. dubna se do naší mateřské školy slétli malí čarodě-
jové a čarodějnice na velký Rej čarodějnic. Celé dopoledne 
jsme měli  pestrý  program – kouzlení  (ocet se sodou, kvetou-
cí čaje), vaření  lektvaru, říkanky a písničky o čarodějnicích 
doplněné pohybem, čarodějnické tanečky. 
Díky sluníčku, které nám ten den přálo, jsme se na další aktivi-
ty mohli přesunout na  naši zahradu. 
Po několika letech jsme zase mohli spálit čarodějnice a všech-
ny strachy, které děti nakreslily. Potom děti „létaly“ na koštěti  
slalomem, strefovaly se látkovými pytlíčky do kruhu a přeska-
kovaly koště.                     

Helena Šikutová  

 
Představení Společnosti pro destinační management Brou-
movska, o.p.s. 
Přínosy cestovního ruchu jsou z velké části nekvantifikovatel-
né, přesto jeho význam a vážnost v rozvoji regionů neustále 
roste. V České republice přispívá cestovní ruch významným 
poměrem k rozvoji národní ekonomiky. Problematika rozvoje 
regionu a řízení destinací se u nás začala systematicky rozvíjet 
teprve po roce 2000.  

Společnost pro destinační management Broumovska (dále jen 
SDMB) je obecně prospěšná společnost, kterou v roce 2014 
založily dva Dobrovolné svazky obcí, a to Broumovsko a Po-
licko, spolu s Agenturou pro rozvoj Broumovska. Hlavní akti-
vitou SDMB je od jejího vzniku udržitelný cestovní ruch, sna-
ha přilákat do broumovského regionu více návštěvníků na ví-
cedenní pobyty, a podpořit tak vytváření nových pracovních 
pozic i rozvoj šíře a kvality služeb. Do cílů, které si SDMB 
vytkla, patří i snaha o snižování sezónnosti návštěvnosti Brou-
movska a vytvoření celoroční nabídky s mottem 
„Broumovsko. Boží klid.“. Základním úkolem destinačního 
managementu je strategické řízení cestovního ruchu na území 
destinace. SDMB svou činnost provádí v rámci tzv. 3K plat-
formy: komunikuje, koordinuje a kooperuje. Zprostředkovává 
pro členy a partnery setkání, kde se propojují jednotlivá odvět-
ví spadající pod cestovní ruch se zástupci měst a obcí, zájmo-
vými skupinami apod. Nabízíme tím jakési „místo setkání“, 
kde se jednotlivé subjekty destinace mohou vzájemně vnímat 
jako kooperující partneři, ne jako konkurenti, což tak nakonec 
je, protože jen společnou činností koordinovanou se SDMB se 
návštěvníci rozhodují přemýšlet o výběru Broumovska pro 
svou dovolenou. K tomu je nezbytná vysoká míra vzájemné 
důvěry, jejíž budování je dlouhý proces. Pracujeme s cílem 
vytvořit prostředí, kde spolupráce s ostatními bude pro všech-
ny zúčastněné výhodná. 
Snažíme se přesvědčit podnikatele v cestovním ruchu (a neje-
nom), že destinační management je dobrým základem pro roz-
voj jejich podnikání, vysvětlujeme obcím, že cestovních ruch 
generuje pracovní místa vázaná na region, jednáme s ochranou 
přírody o režimu návštěvnosti a společném postupu při komu-
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nikaci limitů. Podnikatele pak zapojujeme do tzv. Fondu desti-
nace. Ti pak svým finančním příspěvkem získávají nejen zvý-
hodnění v rámci činnosti SDMB, ale také přístup k diskusím o 
nastavení podnikatelského prostředí v oblasti turismu v regio-
nu.  
Za úspěch letošního roku považujeme nalezení nového režimu 
pro produkt Karta hosta Broumovska, která bude dále zvýhod-
ňovat ubytované návštěvníky regionu, kteří významně více 
obohacují místní ekonomiku, před jednodenními návštěvníky, 
se kterými je spojena řada zátěží, a proto je jejich návštěvnost 
díky skvělé iniciativě provozovatele adršpašského skalního 
města (obce Adršpach) usměrňována. Ke kartě hosta Brou-
movska se připojuje také město Teplice nad Metují se svým 
skalním městem a další partneři, kteří poskytnou slevu na 
vstupné a jiné služby držitelům karty hosta Broumovska. 
Na stránce www.broumovsko.cz/o-nas/aktivity-spolecnosti se 
můžete dozvědět více o naší činnosti.  

Za tým SDMB, o. p. s. David Duda, ředitel 
 

 
Od 1. 7. 2021 otevíráme podiatrickou ambulanci 
NOVÁ PODIATRICKÁ AMBULANCE bude otevřena v 
rámci Rehabilitačního oddělení Oblastní nemocnice Náchod, a 
to od 1. července 2021. Najdete ji v pavilonu „F“ v dolním 
areálu náchodské nemocnice. Bude se věnovat všem pacien-
tům s vadami nohou a obtížemi z těchto vad plynoucích – de-
formitám typu příčně i podélně plochá noha, kladívkové prsty, 
stavům po amputacích nohou a jejich částí, a to včetně předpi-
su speciální obuvi a vložek. Zvláštní kapitolu pak tvoří pro-
blém nohou u diabetiků, riziko vzniku syndromu diabetické 
nohy a prevence této vážné komplikace. I tomuto problému 
bychom se v ambulanci rádi postupně věnovali. Problematika 
hojení již vzniklých defektů bude nicméně nadále řešena 
v nemocnici cestou ambulance chronických ran.  
Podiatrickou ambulanci povede MUDr. Veronika Polanská, 
která je absolventkou certifikovaného kurzu podiatrie.  
K objednání bude třeba doporučení praktického lékaře, 
ortopeda, revmatologa, neurologa nebo diabetologa. 

ORDINAČNÍ HODINY: čtvrtek 9:00–12:00. OBJEDNÁNÍ 
PACIENTŮ: tel.: 491 601 728. Věříme, že tímto krokem zapl-
níme určitou mezeru v komplexní péči o podiatrického pacien-
ta v našem regionu. 
 

Tečku za stěhováním do nových pavilonů udělala porodni-
ce  
V průběhu května jsme zvládli přestěhovat do nových prostorů 
oddělení ARO, centrální dospávací pokoj, oddělení ORL a 
neurologie B a část pracoviště Radiodiagnostického oddělení. 
U příležitosti Mezinárodního dne dětí, který se slaví každoroč-
ně 1. června, otevíráme v nových pavilonech dětské a novoro-
zenecké oddělení společně s gynekologií a porodnicí. Novoro-

zenecké oddělení bude nově disponovat šesti nadstandardními 
jednolůžkovými pokoji s přistýlkou pro tatínky a porodnice 4 
porodními boxy a sekčním sálem umístěným v bezprostřední 
blízkosti porodních boxů pro maximální bezpečí dítěte i rodič-
ky.  
Návštěvy hospitalizovaných pacientů jsou opět možné  
Návštěvy hospitalizovaných pacientů jsou možné na všech 
lůžkových odděleních Oblastní nemocnice Náchod a. s. v době 
od 14 do 17 hodin za následujících podmínek: 

• návštěva předloží potvrzení o negativním testu (POC 
nebo PCR) ne starším než 48 hodin nebo 

• návštěva předloží certifikát MZČR o provedeném očko-

vání, kdy od druhé dávky uplynulo minimálně 14 dnů, nebo 

• návštěva předloží potvrzení o prodělaném onemocnění 

COVID-19, od kterého neuplynulo více než 90 dnů, nebo 
návštěva se podrobí před zahájením návštěvy POC testu na 
přítomnost antigenu viru SARS-CoV-2 s negativním výsled-
kem (u této možnosti je třeba počítat s tím, že vyšetření trvá 
cca 20 minut a zdravotní sestra nemusí mít časový prostor ih-
ned při příchodu návštěvy, proto, prosíme, využívejte po rezer-
vaci naše testovací místo). 
Bližší informace naleznete na www.nemocnicenachod.cz 
Nemocnice se každoročně připojuje k mezinárodním infor-
mačním kampaním na podporu zvyšování kvality života. 
S uvolňováním vládních opatření a zlepšující se epidemickou 
situaci jsme se jako každý rok mohli připojit k mezinárodním 
informačním kampaním na podporu zvyšování kvality života 
ve spolupráci se Střední odbornou školou sociální a zdravot-
nickou – EA Náchod. 5. května jsme si připomněli Světový 
den hygieny rukou a 17. května Světový den hypertenze. 
Všichni měli možnost si pod speciální lampou ověřit čistotu 
svých rukou a zároveň si nechat změřit krevní tlak. Využili 
jsme k tomu naši "očkovací čekárnu" - stan před nemocnicí. 
Těší nás všechny dobré výsledky!  

Vaše nemocnice 
 

 
Dopady distančního vzdělávání na psychiku dětí 
 
Škola jako místo setkávání                                    (zkráceno) 
Pro formování osobnosti dětí a mládeže měla škola vždy neza-
stupitelnou roli. Pobyt ve škole poskytuje žákům velmi široké 
sociální prostředí. Žák zde totiž každý den přichází do styku 
nejen s učiteli a spolužáky, ale i s dalším personálem školy. Ke 
škole neodmyslitelně patří školní jídelna, knihovna nebo druži-
na. Přirozeně se zde vytváří široká škála mezilidských vztahů, 
děti potkávají své kamarády. Komunikují. Prostřednictvím 
školy děti poznávají kulturu současné i minulé společnosti a 
tím přirozeně formují své osobnosti. V důsledku pandemie a s 
ní spojeným přerušením prezenčního vzdělávání tato zásadní 
role školy přestala být naplňována. Distanční vzdělávání sice 
zajistilo přenos informací a určitého objemu učiva, ale rozvíjet 
žáky po stránce osobnostní a sociální přes počítač nelze. Po 
více než roce distančního vzdělávání a komunikace je jasné, že 
tato výluka bude mít zásadní vliv na psychiku dětí, ale i učite-
lů. Tento dopad může nejvíce negativně ovlivnit ty žáky, pro 
které byla škola jediným místem, kde dokázali potlačit nega-
tivní zkušenosti, které si přinášeli z vlastních rodin.  
 
Děti se stále častěji obracejí na Linku bezpečí  
Žáci a studenti se s touto situací vyrovnávají různě. Jedno je 
ale jisté. Zvyšuje se počet dětí, které se obracejí na linky bez-
pečí. Nejčastěji popisují psychické obtíže spojené s úzkostmi, 
strachy, sebevražednými myšlenkami nebo se sebepoškozová-
ním. Velmi časté jsou také obavy z nemoci či strach o své blíz-
ké nebo rodiče.  
Dětem nepřidává na duševní pohodě a klidu ani velmi často 
napjatá atmosféra v domácnostech. Strach rodičů o zaměstná-
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ní, agrese, domácí násilí a alkoholismus. To vše nyní některé 
děti musí snášet v mnohem větší míře než v minulosti a bohu-
žel nemají možnost alespoň na část dne být v bezpečném pro-
středí. Ve škole.   
 

Zejména starším dětem a středoškolákům nejvíce schází ko-
munikace a navazování vztahů. Pro tento věk je typická snaha 
dospívajících dětí o první oddělení od rodinných vazeb. Hleda-
ní vlastní identity a plánování budoucnosti. Studium na vysoké 
škole a první bydlení na koleji nebo první zaměstnání. To vše 
se odkládá. Vysokoškolské koleje zavřené. Studenti se ani 
nestačili osamostatnit a už jsou všichni zase zpět doma. U ro-
dičů. Chvíli si zkusili být dospělí a už musejí být zase ty po-
slušné děti, které se vrátily do rodného hnízda, kde velí rodiče. 
I v těchto rodinách je cítit veliké napětí a nervozita. Kde byly 
problémy, tam se prohloubily. Není si kde vydechnout.  
Není to tedy jenom distanční výuka, která nepříznivě ovlivňuje 
psychiku dětí, ale je to také o nemožnosti zažívat důležité mo-
menty a rituály spojené se školní docházkou a dospíváním.  
 

Stejný pohled má i Mgr. Lucie Zelenková, sociální pracovnice 
Linky bezpečí. „Přestože „hrubé“ statistiky by mohly ukazo-
vat, že děti k nám volající se vlastně mají pořád stejně a řeší 
víceméně stále to samé, není tomu tak. Na pozadí úzkostí se tak 
může skrývat to, že se nemohou vídat se svými blízkými, kama-
rády, prarodiči. Na pozadí sebevražedných myšlenek může být 
velký tlak na schopnost seberegulace, protože přirozené moti-
vující prostředí (škola, společné učení s kamarády) chybí, stej-
ně jako houstnoucí atmosféra doma, kde jsou všichni členové 
rodiny nuceni pobývat. Sice jsou spolu, ale často každý zavře-
ný u svého počítače či tabletu, každý sám si musí plnit své po-
vinnosti, online výuku či práci. Když k tomu přičteme nemož-
nost přirozené ventilace napětí (setkání s přáteli, zájmové 
kroužky, ale i odborné služby), strach o zdraví své či svých 
blízkých (prarodičů apod.), je to náročné i pro člověka, jehož 
osobnost už je zformována a je psychicky celkem v pořádku. 
Děti, a zejména ty křehké, citlivé nebo uzavřené, psychicky 
nemocné nebo ty malé, které si ještě nestačily zformovat nějaké 
způsoby vyrovnávání se se stresem, jsou pak velmi zranitelné. 
Je dobře, když si jako možnou pomoc najdou alespoň krizovou 
linku, na kterou mohou zavolat. O většině těchto zranitelných 
dětí se však nedozvíme, protože se ke kontaktování pomoci 
vůbec neodhodlají.“ 
 
Výuka na dálku si vybírá svou daň  
Obavy z budoucnosti, ze zdravého vývoje dětí anebo z jejich 
opětovného začlenění do kolektivu jsou na místě. Měli by-
chom být připraveni na to, že se více než roční přerušení pre-
zenčního vzdělávání na dětech negativně může podepsat. Jestli 
se tato generace bude uzavírat do sebe či bude náchylnější k 
rizikovému chování nebo k užívání návykových látek nyní 
přesně nevíme.  
Napovědět nám mohou data z proběhlých výzkumů, které zjiš-
ťovaly, jak ovlivnila pandemie životní podmínky, studium, 
zdraví a dojem vysokoškoláků ze studia. V České republice se 
do výzkumu zapojili studenti Masarykovy univerzity v Brně. 
Třetina dotazovaných studentů potvrdila, že se potýká s úz-
kostnými a depresivními stavy. Jako nejčastější příčiny uváděli 
nárůst studijní zátěže, zvýšení hodin samostudia a opuštění 
vysokoškolské koleje a návrat k rodičům.  
Paradox covidových opatření: zastavil se studentský život a 
snížila se spotřeba alkoholu a tabáku u studentů  
Z výzkumu vyplývá, že u studentů výrazně pokleslo užívání 
alkoholu a mírně i užívání tabákových výrobků. Je to dáno tím, 
že se zcela zastavil studentský život. Žádné kulturní akce, ve-
čírky, plesy, koncerty. Na jedné straně bychom tedy mohli 
očekávat v důsledku návratu studentů ke klidnějšímu a pravi-
delnějšímu způsobu života zlepšení fyzické i duševní kondice. 
Opak je ale pravdou. Studenti ve výzkumu uváděli, že i přes 
jejich nižší spotřebu alkoholu a tabákových výrobků se necítí 
být klidnější a vyrovnanější než před pandemií. Nemohou spát 
a jsou často rychle unavení. Příčina? Izolace od svých vrstev-
níků.  

Problematika rizikového chování dětí a mládeže době pande-
mie tak není dosud zcela jasná. To, že žáci a studenti mají v 
průběhu pandemie více volného času, nemusí nutně znamenat, 
že by se častěji uchylovali k rizikovému chování. Výzkumné 
tendence naopak potvrzují fakt, že pro rizikové chování a uží-
vání návykových látek je primárním vyvolávajícím faktorem 
právě kolektiv. Současná doba kolektivům nepřeje, ale para-
doxně má positivní vliv na nižší užívání návykových látek. 
Jedná se ale pouze o mládež, nikoliv o dospělé. U nich jsou 
tendence zcela opačné.  
 
Kdo prochází pubertou, trpí nejvíc 
Pandemie korona viru a covidová opatření ovlivnily životy nás 
všech. Faktem je, že těmi nejzranitelnějšími se staly děti a do-
spívající. Zejména ti, kteří si procházejí pubertou. Potřebují se 
vymezovat, být nezávislí, a hlavně mít kolem sebe své vrstev-
níky. Je jasné, že tyto dlouhodobě nenaplňované potřeby se 
negativně projeví. Jejich dopad se bude stupňovat s dobou 
trvání pandemie. Konkrétní projevy mohou být různé a mohou 
přicházet v průběhu celého života této mladé generace. Před-
pokladem správného přístupu k ostatním je přístup k sobě sa-
ma. To může být v budoucnu u této generace velkým problé-
mem, jelikož jim pandemie vzala veškeré příležitosti 
k sebepoznání. Zůstává tak celá řada nezodpovězených otázek 
a neprožitých situací.  
Až skončí pandemie, nenuťme dnešní mládež ihned dospět. 
Dejme jim čas. Dostatek času. Přišli o hodně. 

Tomáš Hamberger 
 
Vzpomínka na úspěšného motocyklového závodního jezdce 
Františka Kociána  

František Kocián rodák z Pěkova, syn obuvníka, který svůj 
život prožil s rodinou v nedalekém Bohdašíně, byl ve své dlou-
hé šestnáctileté závodnické éře ESO (výjimečný, talentovaný a 
úspěšný závodní jezdec), který také příznačně na motocyklu 
ESO (Simandlovo ESO) ukončil svoji aktivní závodní kariéru. 
Franta se narodil v roce 1929 do rodiny pěkovského švícka 
Kociána. Vesnické dětství v třicátých letech minulého století, 
spolu se třemi sourozenci v roubené chaloupce na dohled 
k Ostaši, bylo silně formující, ale také zajisté dostatečně moti-
vující se v budoucnu prosadit a postavit se pevně na své nohy. 
Nelehkému řemeslu kovář – podkovář se mladý chlapec vyučil 
v pěkovské kovárně u Šolců. Přesto, že neměl František ani v 
dospělosti nijak „hřmotnou'' figuru, byl to jistě nebojsa, proto-
že už jen přiblížit se k nohám koně není pro každého, natož 
velké zvíře okovat.  
 

Na konci druhé světové války bylo Frantovi šestnáct let a do 
nástupu dvouleté povinné vojenské služby v Klatovech a poz-
ději jihočeském Písku stihl ještě dělnickou praxi v náchodské 
Rubeně na moto pláštích. Pro něho osobně směrodatnou a pro 
život určující pracovní uplatnění byla brigáda v uhelných do-
lech, při jejímž opakování v dalším roce obdržel František 
oceněni za kvalitní práci.  Poukaz na nákup nové Jawy 250. 
Diametrálně jiné příjmy v tehdy režimem preferovaném povo-



láni důlních dělníků oproti národnímu průměru, dovolily mla-
dému chlapci zakoupit již v roce 1949 nový motocykl Perák, 
za cca poloviční cenu díky poukazu. Ještě před vojnou se stihl 
mladý muž oženit a založit rodinu, která mu bude po celá léta 
šťastného soužití oporou. 
František začíná závodit a ještě před nástupem dvouleté vojen-
ské služby (trefné zařazeni vojína bylo v útvaru – motospojka) 
využije hrdý majitel kvalitního stroje, jakým Pérák bezpochy-
by byl, možnosti zúčastnit se zimní Rubášovy soutěže Brou-
movskem a získat tak i potřebnou závodní licenci motocyklo-
vého jezdce pro další soutěže a závody v okolí. V Náchodě 
12.8.1951 byl ve třidě 250 ccm třetí, na okruhu v Hronově 
17.9.1951 dokonce první ve dvěstěpadesátkách! 
Na vypůjčené motorce se Franta účastní závodu na ploché drá-
ze v Olivětíně. Na vlastním, pro tento účel poskláda-
ném ,,speciálu'‘ (říkalo se jí Koza, - motor Jawa 250, rám CZ 
125, vidlice z manetu 90 s předním kolem 19 palců a zad-
ní ,,šestnáctkou’’, pilkou ostře seřízlý krosový vzorek na pneu-
matice) se opakovaně účastní velmi obtížného a diváky hojně 
navštěvovaného závodu do vrchu v Josefově. 
Navazuje upřímná a cenná přátelství s Gustou Lamkou z neda-
leké České Metuje, s Adršpašským Otmarem Paslerem, ale 
také s všestrannými broumovskými moto-nadšenci Vaškem 
Ulverem a Jaroslavem Linhartem. 

Vůně benzinu, dostupná technika a srdce závodníka jsou spo-
lečným jmenovatelem pro regionální kamarády.  
Nadšení, jak aktivních a pracovitých pořadatelů městských 
závodních okruhů, tak hlavně jezdců bylo obrovské. Závodilo 
se v kraji východních Čech i celé republiky, opravdu leckde. V 
knize Svět malých cen autora Jaroslava Kotrbáčka je uveden 
dlouhý seznam dnes mnohdy zvučných a slavných závodů, 
diváky vyhledávaných, ale často i dávno zapomenutých tratí. 
Již v historicky prvním motocyklovém závodě pořádaném 
broumovským svazarmem v Polici nad Metuji v roce 1951 
obsadil František Kocian na svém kvalitně laděném stroji dru-
hé místo. Svůj úspěch na bedně Franta obhájil i po dvouleté 

nucené pauze ve vojenské uniformě v roce 1954 
na identické trati. V průběhu závodní kariéry padesátých let 
startují chlapci v krajském přeboru mnohdy ve-
dle již veleslavných jmen později i světového formátu.  
 

Startovat tehdy společně s Františkem Šťastným, Václavem 
Parusem, či Františkem Helikarem nebylo na konci padesátých 
let nic výjimečného. Propastný rozdíl byl však mezi technikou 
amatérů a továrních značek Jawa i CZ. Až na výjimky nemohl 
nikdo konkurovat natož vítězit nad těmito veličinami divácky 
stále oblíbenějšího sportu. Přesto však úroveň krajského přebo-
ru byla víceméně vyrovnaná a nejenom technika vítězila nad 
soupeřem, ale ruku v ruce s ní také srdíčko závodníka samého. 
Franta Kocián měl talent a cit pro jízdu na rychlém stroji! 
Dokázal výjimečně dobře číst závodní trať i stopu několikame-
trového okruhu a přizpůsobit svoji jízdu jak povrchu dláždění 
smekavých kostek, tak přilnavého asfaltu, či zrádné šotolině. 
Přidat prostě plyn tam, kde jiní brzdí - to vyhrává závod. Slova 
zkušených matadorů „můžeš se polámat, nedejbooože se i za-
bít, ale také můžeš vyhrát“ slyšel patrně více než často. Klikař, 
kterému se po celou dlouhou závodní kariéru vážná zranění 
vyhýbají. 
 

Nutno dodat, že se u Franty Kociána po celou závodní éru jed-
ná o aktivitu, která je koníčkem, tzv zájmová činnost, na kte-
rou si musí člověk vydělat prostředky, ušetřit, utrhnout 
od ,,huby’', případně ochudit rodinu, která nemá ve většině pro 
tento druh vyžití pochopení. Strach o život svého manžela si 
žena Libuše ani moc nepřipouštěla, protože závodění bylo čis-
tě chlapské a ona se dění kolem závodů neúčastnila. Svoji ro-
dinu finančně zabezpečil i v dobách své aktivní závodní karié-
ry. Stihal vše, práci, rodinu i náročného koníčka, někdy v ji-
ném pořadí. Koupili a svépomocí rekonstruovali v Bohdašíně 
domek s garáží i prostornou dílnou. Trénovat akceleraci i vy-
soké otáčky svého stroje mohl místní závodník i díky dlouhé 
bohdašínské rovince a pochopení sousedů i těch, co mu úspěch 
přáli. Závodníci opisovali jeden od druhého, a tak i výstroj 
jezdce byla podobná, po většině kožený mundúr, vysoké šně-
rovací boty, helma, třeba i zastřižená vojenská. Těžce se do-
plňky či bezpečnostní prvky sháněly, spíš se jednalo u alterna-
tivní nápaditou výrobu podomácku. Ještě dlouhá léta tomu 
nebylo jinak. 
 

Od roku 1957 nemusel již František dojíždět na závody po ose 
(rozuměj, že do té doby sedl na závodní motocykl v Bohdaší-
ně, odjel na něm do Jičína, ale třeba i vzdálené Poličky - se-
znamovací trénink, měřený trénink, samotný závod a unavený, 
vyčerpaný, ale mnohdy s věncem na krku, desítky kilometrů 
zpět k domovu na stejné motorce). Lépe se z praktických dů-
vodů (šetřit co nejvíce motor) později osvědčil převoz závod-
ního motocyklu s lachovským Wittmannem - motorka závodní 
za motorkou cestovní s tažným zařízením. 
 

Opět na poukaz (limitovaná kupní síla z důvodů velmi omeze-
né nabídky vozidel ve státě), který pochopitelně nebyl pro kaž-
dého a ojetá auta se na trhu značně přeplácela, koupil v Králo-
vehradecké Mototechně František se štěstím a ke své velké 
radosti 4.února 1957 modrého Spartaka. Pro druhorozeného 
synka a svoji manželku tak mohl šťastný otec o čtyři dny poz-
ději vyrazit k Broumovu již v naleštěné Škodovce.  
Zručně doma vyrobené závěsné zařízeni a kára (přívěsný vo-
zík) pro motocykl zajištovala určitý komfort dopravy také na 
závodní okruhy. Každým rokem se v sezoně Franta Kocián 
účastní nejméně šesti, ale i jedenácti závodů krajského přeboru 
silničních motocyklů. Až do roku 1961, tedy přes deset let, 
stále úspěšně závodí a vozí domů pravidelně věnce vavřínu a 
nablýskané poháry. Stále ještě závodí na svém původním Pérá-
ku. Optimálně a soustavně vylepšovaným strojem, odlehčeným 
a motoricky dobře laděným, přesto se jednalo o sériový motor 
250 ccm z tehdy pražské Jawy. 
 

Dvě spojené nádoby ruku v ruce, jezdec i mechanik, to je 
František doslova. Nápaditý, šikovný a manuálně velmi zruč-
ný.  Zároveň také talentovaný závodník s citem jak pro povrch 
vozovky, tak hlavně pro svůj motocykl. 



Dosažená výkonnostní třida a titul přeborník kraje daly patrně 
podmět k zakoupeni a následnému propůjčeni závodního stroje  
ESO 350 monoblok. 
Broumovský Svazarm, domovská organizace automotoklubu, 
úspěšného jezdce napřed schválila a poté zakoupila na jaře 
roku 1961 za nemalou částku 31 000 Kč (cena nového osobní-
ho vozu za závodní speciál sedm roků starý !!). Stroj zvučného 
jména, líbivé konstrukce a osobitého barevného provedeni. 
Úspěchu této značce doznaly později hlavně plochodrážní mo-
tocykly! Dílčí úspěch dosahovaly speciály na motokrosových 
tratích, ty silniční stroje měly svoji výraznou rychlost a akcele-
raci, ale později i spousty drobných technických nedostatků a 
poruch. Františkův motocykl Eso se zajímavým rodokmenem 
přímo z rodiny konstruktéra pana Jaroslava Šimandla měl být 
vrcholem kariéry. Tehdy již sedm let,, jetý’' speciál měl ovšem 
své nejlepší za sebou. Koupit, či sehnat náhradní díly do tohoto 
motoru bylo takřka nemožné a při návštěvě majitele stroje pří-
mo ve fabrice v Divišově dostalo se Františkovi uznání, jak 
dobře ji drží při životě. Vyrobit například kvalitní ojniční lo-
žiska byl tehdy úkol vlastně neřešitelný, i když se 
„kovopoláci“ snažili seč mohli. 
 

Pokud závodní stroj Eso enormní nápor vydržel, umístění jezd-
ce Kociána bylo v tabulce nepřehlédnutelné. Častěji se však 
potýkal se stále obtížnějšími a opakujícími se problémy a zá-
vadami technického rázu. Uspokojení kolem závodního dění 
bylo díky nadšení a neopakovatelné atmosféře neoddiskutova-
telné, avšak vše má vždy svůj start a cíl, a tak po třech aktiv-
ních a jedné nedokončené sezoně na stroji ESO svoji aktivní 
činnost ukončil. 

Závodní sezona roku 1965 byla pro Františka Kociána 
tou poslední na tratích silničních okruhů.  
Závodil tedy úctyhodných šestnáct let! 
Dnes je stroj ESO 350, který po své aktivní činnosti od Svazar-
mu František odkoupil, k vidění v Moto muzeu v Nové Pace u 
pana Vitvara. 
Naplněný život. Pestrý a bohatý jak na činy, tak prožitky. 
Slušný člověk, dobrý chlap, na kterého se stále vzpomíná a 
který svoji cestu na této zemi uzavřel v roce 1996. 
Za cenné informace děkuji vnukovi legendárního závodníka, 
Ondřeji Kociánovi. 

David Puschmann 
                                                                                                       
Obrázky z našeho města, kapitola čtvrtá: 
Rok 1968 u nás 
Už několikrát zde padl letopočet 1968. Co na něm bylo tak 
zvláštního a neobvyklého? O tomto roce bylo už napsáno mno-
hé, jen není jisté, zda je to všechno pravda. I proto je nutné, 
aby vzpomínky nás – přímých účastníků těchto událostí neza-
padly beznadějně do nicoty, ale aby byly zaznamenány do 
nejmenších podrobností i ty nejosobnější zážitky obyčejných 
lidí. S nimi se nedá tolik manipulovat, jako je tomu u velkých 
a významných politických událostí sledovaných miliony obča-
nů a hlavně velkými a mocnými médii. Ta dovedou někdy 
podle hesla „stokrát opakovaná lež se občas stane pravdou“ 

překroutit  události překvapivým způsobem. 
Já zde chci proto podat nezkreslené svědectví o tom, jak jsme 
prožívali tyto události my, mladí, tady v pohraničí, na rozdíl 
od Prahy a velkých center, kde se to mohlo jevit i jinak.  
Tedy! O tom, že se všude ve společnosti po tzv. „Lednovém 
plénu“ rozvinula obrovská iniciativa pracujících, jak psalo 
Rudé právo ve snaze, aby to tak alespoň vypadalo, jsme my, 
obyvatelé pohraničí, neměli ani ponětí. Tady šlo všechno nao-
pak pěkně postaru: klídek, hezky pomalu a opatrně, jen se ne-
strhat, hlavně si nevyskakovat, tak jak to bylo celých dvacet let  
vštěpováno do podvědomí občanů… Na školách se hlavně 
učilo, ale i sportovalo, soutěžilo, chodilo na brigády, zpívalo a 
slavilo jako vždycky, a nikoho z nás ani nenapadlo, že by tomu 
mohlo být i jinak  
 

Já osobně jsem zaznamenal, že se asi něco děje, zhruba až v 
polovině března toho roku, a to takto: 
Tehdy jsem jako předseda tělovýchovné jednoty Slavoj, kte-
roužto funkci jsem převzal po ing. Kučovi (odstěhoval se z 
Teplic), byl vyslán na okresní konferenci československého 
svazu tělesné výchovy (ČSTV). A tak jsem onoho sobotního 
rána vyrazil do okresního města, kde se ta událost konala. A 
tady jsem byl svědkem zcela náhodné události, která mi ote-
vřela oči a která tu dobu ilustruje lépe, než obrázky Mikoláše 
Alše život husitů v románech Aloise Jiráska: 
Totiž ve druhé půli okresní konference byla zahájena diskuze a 
na řadu přišly i zdravice pozvaných hostí. K řečnickému pultu 
přistoupil jakýsi vysoký funkcionář, pravděpodobně předseda 
čehosi významného a chystal se zahájit svůj projev. Sáhl do 
náprsní kapsy svého saka a vyňal z ní v malých lesklých des-
kách připravený projev. A spustil:“ Vážení soudruzi zahrádká-
ři! Dovolte mi, abych pozdravil vaši okresní konferenci jmé-
nem okresního výboru KSČ a popřál vám…“ Dál už nemusel 
nic říkat. Smích v sále ho upozornil, že se přehmátl v proje-
vech, a tak bez nejmenšího uzardění zasunul projev zpět a z 
druhé kapsy vyňal ten správný (asi B nebo C) a začal podobně: 
„Vážení sportovci! Dovolte, abych…“ atd. 
 

V tu chvíli mi došlo, že někteří odpovědní funkcionáři vykoná-
vají své zodpovědné funkce opravdu nezodpovědně. A to veli-
ce nezodpovědně! Protože se v kuloárech už sem tam něco 
povídalo, jako že se v Praze dějí věci, o kterých my tady nemá-
me ani potuchy, zbystřil jsem pozornost a usilovně jsem četl 
noviny, sledoval rozhlas a hlavně televizi, abych porozuměl, 
oč tu běží. Tím způsobem jsem hned následující týden zachytil 
v televizi přímý přenos z velkého shromáždění lidu v Praze, 
kde vystoupili především představitelé tzv. progresivního kří-
dla jako byli Josef Smrkovský, Čestmír Císař, Pavel Kohout a 
Václav Havel, kteří před půl rokem rozbili sjezd českosloven-
ských spisovatelů, a ozvali se proti cenzuře sdělovacích pro-
středků atd.  
 

Na uvedeném shromáždění vystoupila většina řečníků s kriti-
kou dosavadní práce KSČ, vlády a orgánů státní správy. To 
bylo pro nás úplné novum, neboť právě to se v minulých letech   
nesmělo. Teprve tady začalo naše politické probuzení z klidu a 
letargie. 
Většina z nás skutečně neměla potuchy o tom, co se děje někde 
v nějaké Praze. My jsme měli tady v teplické škole pěknou a 
zajímavou práci, kterou jsme se snažili dělat co nejlépe a ona 
nás odměňovala tím, že nám poskytovala uspokojení z dobře 
vykonané práce. Kromě toho jsme měli i dobrý pocit ze života 
v přátelském a družném kolektivu, ve kterém samozřejmě ne-
byla nouze o legraci a dobrou zábavu. Kam bychom tedy spě-
chali a proč bychom se měli starat o to, co se děje v nějaké té 
Praze…? 
Jediný kolega ve sboru, který měl jakous – takous povědo-
most, co se v té Praze opravdu děje, byl jistý Josef Smrček, 
zvaný Pepík. On totiž v Praze trvale bydlel a do Teplic každou 
neděli dojížděl, aby pak v pátek pražským rychlíkem s kufrem 
špinavého prádla zase odjížděl. Po každém příjezdu přivezl 
hromadu zpráv zejména z oblasti kultury, divadel, kin, života 
slavných lidí, zpěváků a zpěvaček a vůbec. Občas i nějakou 
drobnost (rozuměj: pikantní blbost) z okruhu lidí, co si říkali 



politikové! Jedině od něj jsem se dozvěděl o existenci Divadla 
na zábradlí, kde se hrály na tu dobu odvážné kritické hry z 
pera dosud neznámého autora Václava Havla. On to také byl 
(Pepík Smrček), kdo mi krátce po premiéře hry Vyrozumění 
přivezl cyklostylovaný oklepek této hry, který jsem přes noc 
shltnul, a o němž jsme dlouho vášnivě diskutovali. Pokud má 
některý ze čtenářů povědomí o této hře, pak je to tedy ona hra 
s absurdním námětem, jak pracovníci jistého sekretariátu kvůli 
utajení informací zavedli nový jazyk, tzv. Ptydepe. No a proto-
že pochopitelně zpočátku tento jazyk ovládal pouze jediný 
pracovník sekretariátu (překladatel), museli ostatní absolvovat 
hromadu školení a schůzí, aby také zvládli nový jazyk, a to 
dává autorovi hry spoustu prostoru pro nejrůznější situace 
zpravidla humorné, a když už je téměř hotovo, přijde náhle 
příkaz, že se zavádí nový úřední jazyk – tzv. Chorukor. A celá 
anabáze se opakuje od začátku znova.  
 

A tak, když se věci rozhýbaly, jsme se i my v pohraničí vrhli 
po hlavě do politiky. Ona nás uchvátila, ba zcela pohltila! Co 
nových věcí jsme se denně dozvídali ze všech možných kanál 
Pamatuji se, že se v tisku objevila nová zkratka –TRT! A tou 
nám někteří pracovníci různých sekretariátů vyhrožovali a 
strašili. Proč? Inu – tehdy to byla pracovní zkratka pro tisk, 
rozhlas a televizi. A novináři ve většině těchto, jak dnes říká-
me, médií, se postavili na stranu nového Dubčekova vedení, a 
to bylo konzervativním politikům trnem v oku. Takovým způ-
sobem se celá společnost rozdělila na progresivisty a konzer-
vativce a to je, možná, příčinou i dnešního rozdělení společ-
nosti a všech potíží s politikou ať už těch a nebo oněch. 
Vášně bujely, rozum, chudák, zůstával stále více a více stranou 
a ochota smířit se byla zadupána v prach, takže to nemohlo 
skončit jinak, než to skončilo. Štábní cvičení vojsk Varšavské 
smlouvy stíhalo jedno druhé, Vltava stíhala Bratrství ve zbrani 
a to zase Šumavu atd., a zahraničním vojskům se od nás evi-
dentně nechtělo. V červenci 1968 už bylo i blbci jasné, jak to 
dopadne. Jen my, mladí nadšenci z pohraničí, jsme tomu ne a 
ne uvěřit. 
 

A pak přišla ta rána do čumáku! = 21.srpen !!! To rozčarování 
bylo hrozné ! Detaily zde nechci rozebírat, protože všichni, 
kteří rok 1968 prožili, si toho užili až až. 
V této době došlo k oné tragické události, která stála politický i 
profesní „krk“ kolegu Františka Janderu, takto ředitele školy. 
Ten se tehdy v zápalu Pražského jara někde v hospodě nechal 
vyhecovat od svých kamarádů, kteří pod heslem „ty, jako ředi-
tel bys přece měl napsat, jak to tady v Teplicích probíhá a co 
chceme uskutečnit…“, a skutečně napsal dosti obsáhlý článek 
do tehdy velmi populárního okresního týdeníku Nový Čas o 
tom, jak jsme to v té době cítili všichni. No a po příjezdu 
Vojsk… (?), když došlo na hodnocení postojů a jak se kdo 
zachoval, byl na misku vah „vinen“ položen příslušný článek, 
a bylo hotovo… 
Samozřejmě, kamarádi se od všeho distancovali a tak v tom 
zůstal ředitel Jandera úplně sám. Mluvili sice všichni, ale jen 
Jandera to napsal! A psané slovo neodvoláš. 
Takže v následujících prověrkách byl ředitel školy shledán 
vinným a tedy nezpůsobilým vést tuto školu a dokonce zde 
nemohl ani zůstat jako učitel, a musel od 1. září putovat do 
Meziměstí. Pár let před důchodem musel ještě denně dojíždět a 
platově šel pochopitelně hodně dolů.  

 

K jeho chvále budiž řečeno, že si nikdy na tuto zradu před ná-
mi ani neposteskl a statečně doklepal svůj osud až do dna. stá-
ru pak ještě několik let směl zastávat funkci odborného učitele 
češtiny pro skupinu vietnamských přesídlenců a přivydělat si 
tak pár korun k důchodu. Zemřel tak nenápadně, jako žil. 
Vzpomínejme jen v dobrém. Udělal jistě spoustu chyb, jako 
ostatně každý z nás, ale to hlavní, co po něm zůstalo, bylo 
veskrze pozitivní a především prolezlé tou jeho janderovskou 
člověčinou, kterou jsme měli tak rádi. 
On to byl, kdo před námi, vyděšenými zajíci, jako první vyslo-
vil natvrdo v srpnu 1968: „ Je to okupace, já to znám z března 
1939!“  A my jsme mu to věřili. 

Mgr. Josef Vávra, aktivní účastník událostí roku 1968  

Své „ANO“ si řekli 

dne 24. dubna 2021 v Lachově na Kačeří 

Patrik Berger a Zuzana Schusterová 

a 

dne 24. dubna 2021 u jezírka na Bischofsteině 

Jiří Hlubuček a Petra Habrmanová. 

Novomanželům přejeme hodně štěstí !!! 

J. Záleská, matrikářka 

 

 

Hana Mornštajnová - LISTOPÁD 
Zeptali jste se někdy sami sebe, jaký by asi byl 
váš život, kdyby to v listopadu 1989 dopadlo 
všechno úplně jinak? Jaké by asi byly naše osu-
dy, kdyby komunismus neskončil a my bychom 
zůstali za železnou oponou oddělující nás od 
světa i jeden od druhého? Jedna z nejúspěšněj-
ších českých spisovatelek Alena Mornštajnová 
opět překvapuje; její nový román je dramatic-
kým příběhem obyčejné rodiny, kterou velké 

dějiny během jedné listopadové noci rozdělí a postaví proti 
sobě. Sledujeme příběh Marie Hajné, která je kvůli účasti na 
demonstracích zatčena a odsouzena ke dvaceti letům vězení. 
Ví, že už nejspíš nikdy neuvidí vyrůstat své děti, a při životě ji 
udržují jen dopisy. A taky naděje, že se nakonec přece jen 
shledají…   
Vedle toho se odvíjí příběh dívenky Magdaleny, která je ode-
brána rodičům a umístěna do „ozdravovny“, ve které se vycho-
vávají nové komunistické kádry. Jejich osudy se jednoho dne 
protnou, ale zcela jinak, než si obě představovaly a přály.  
 
Jan Rendl -  10 000 kilometrů pěšky Jižní Amerikou 

Téměř třicetiletý prodavač a příležitostný cesto-
vatel se rozhodne pěšky přejít Jižní Ameriku. 
Jak to může dopadnout? Vzdoruje jazykové 
bariéře, drogám v kolumbijských ulicích a všu-
dypřítomné chudobě. Vydává se do nitra konti-
nentu, aby poznal nový svět i sám sebe. V Ko-
lumbii se setkává s neuvěřitelně srdečnými lid-
mi a naprostým minimem překupníků. Dostává 
se do Ekvádoru, který mu pokládá do cesty 

všechny překážky ze svého arzenálu. Dokáže se popasovat s 
nelidským vedrem v horách či lijáky uprostřed deštných prale-
sů? Opravdu se zatoulá do jediné české hospody na kontinentu 
a okoření si putování pekelnou kocovinou? Proč se v Peru má-
lem ožení a následně sám vyběhne menší šestitisícovku? 
 
Sungdžu Lee- S KAŽDOU PADAJÍCÍ HVĚZDOU 

S každou padající hvězdou je hutně podaná 
autobiografie severokorejského chlapce jmé-
nem Sungdžu, který se ve dvanácti letech musel 
naučit žít na ulici a postarat se o sebe. Aby vů-
bec přežil, vytvořil s několika dalšími dětmi 
gang, naučil se krást, prát se i žebrat. Sungdžu 
barvitě líčí svůj drsný příběh a popisuje, jaké to 
je, když si nedospělý kluk musí najednou vysta-
čit se skupinkou „bratrů“ z ulice, hladovět a 

prožívat strach z věznění nebo i popravy. Naděje je často to 
jediné, čeho se dá držet.  
 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

MĚSTSKÁ KNIHOVNA 

VÝBĚR Z KNIŽNÍCH NOVINEK 



Helen Fieldsová - DOKONALÝ ZLOČIN  

Sebevražda, nebo dílo sériového vraha? Mrtvola 

nalezená pod útesem. Žena s podřezanými žílami 

ve vaně. Muž zabitý elektrickým proudem. Série 

podivných sebevražd přivede vyšetřovatele Luca 

Callanacha a Avu Turnerovou k myšlence, že za 

činy se skrývá sériový vrah s mrazivou schop-

ností zinscenovat místo neštěstí. Jak si vybírá své 

oběti a kdo další je na řadě?  

 

Vlastimil Vondruška - KŘIŠŤÁLOVÝ KLÍČ 

V závěrečném dílu tetralogie se vrací Falknov-
ská huť částečně zpět do vlastnictví rodu Heř-
manů, ačkoli je to v časech, kdy se severočeské-
mu sklářství už nevede zdaleka tak dobře jako 
dříve. Jednotliví členové rodu pokračují v tom, 
co započali, a jak už to tak bývá, ne všem se 
daří. Matyáš zůstává u svého jarmareční-
ho obchodování, zato plátenictví se daří výteč-
ně. Z toho profituje Vilemína, která získává vliv 

na kamenickém panství díky svému synovi, jehož utajeným 
otcem je hrabě Kinský. Stejně tak úspěšnou podnikatelkou je 
Pavlína, která zbohatne na vojenských dodávkách hlavní pušek, 
neboť smrtí císaře Karla VI. začnou vleklé války o rakouské 
dědictví. To je ožehavá záležitost pro nejstaršího muže rodu 
Johanna, který se musí jako panský úředník rozhodovat mezi 
vrchností a svou rodinou...  
 
Táňa Keleová-Vasilková - JULINČINA PEKÁRNA 

Příběh čtyřicátnice Kláry, jejíž život je naplněn 
vším podstatným – láskou, přátelstvím i sny. 
Sny, které se jí zdají v noci, ale i těmi, které sní 
přes den. Touží jet do okouzlující Francie a po-
znat místa, které zná jen z internetu a knížek. 
Když do jejího života vstoupí Anna, bývalá mi-
lenka jejího otce, její dny se náhle začínají měnit 
a nic není jak bylo předtím.  
 

 
Rebecca Gablé - DRUHÉ KRÁLOVSTVÍ 

Anglie roku 1064. Přepadení dánských pirátů 
znamená předčasný konec bezstarostného dětství 
mladého Cadmona z Helmsby. Jejich šíp ho těž-
ce zraní a udělá z něj mrzáka. Aby se ho otec 
zbavil, pošle ho jako tlumočníka do normanské 
vlasti jeho matky. O dva roky později se vyléče-
ný Cadmon vrací zpět i s vítězným vojskem Vi-
léma Dobyvatele. Po bitvě u Hastingsu a koruno-
vaci Viléma za anglického krále se Cadmon ocit-

ne v nevděčném postavení prostředníka mezi uchvatiteli a pora-
ženými. V této roli si získá mnohé zapřisáhlé nepřátele, ale 
despotický a mnohdy krutý král dá nejednou na jeho úsudek. 
Ovšem jen do chvíle, než se Vilém dozví, kdo je normanská 
dáma, kterou Cadmon miluje…  



 
VÍM, ŽE VÍŠ, ŽE VÍM… 
 

(Hořko-sladká komedie o tom, 
jak si udržet živé manželství. V 
hlavní roli Simona Stašová a 
Michal Dlouhý) 
Město Teplice nad Metují 
připravuje zájezd na divadel-
ní představení do Jiráskova 
divadla v Hronově, které se 
bude konat  ve čtvrtek 14. 
října 2021 od 19:00 hodin. 
Cena vstupenky se bude po-
hybovat  od 310 Kč do 350 
Kč a autobus  bude zdarma. 
Vstupenky budou v předpro-
deji od 1.6. 2021 v místním 
infocentru. 

 

 
Podpora Péče o duševní zdraví v době pandemie 
Pandemie COVID-19 přináší do života různé situace. Řadu 
lidí dostala do sociálních a zdravotních problémů, se který-
mi není snadné si poradit. Situace se řeší o to hůře, když 
jsou problémy umocněny psychickými obtížemi. V krizi je 
dobré mít se o koho opřít a vědět, na koho se obrátit. Ve 
východních Čechách nabízí pomocnou ruku organizace 
Péče o duševní zdraví. 
Nezisková organizace Péče o duševní zdraví (PDZ) je terénní a 
ambulantní sociální služba, která se zaměřuje na pomoc lidem 
s duševním onemocněním. Především terénní forma služby 
ukázala svou důležitost v době pandemie. Po celou dobu nou-
zového stavu služba nepřerušila kontakt s klienty a přijímala 
nové zájemce. Terénní týmy PDZ se staly pro klienty průvodci 
pandemickým stavem a prostředníky mezi systémem vládních 
opatření a uživatelem. Týmy předávají informace týkající se 
karantén či postupů při podezření na nákazu. Pomáhají komu-
nikovat s lékaři, rodinou, úřady, nadacemi. „Klientům pomáhá-
me s problémy, které potřebují a chtějí řešit, jen třeba neví, jak 
na to.  Pomáháme např. shánět novou práci či bydlení, žádat o 
dávky státní sociální podpory, komunikovat s lékaři, vyjednat 
spolupráci s dalšími neziskovými a dobrovolnickými organiza-
cemi či nadacemi, které mohou klienta podpořit v konkrétních 
oblastech,“ říká sociální pracovnice Hana Hejzlarová 
z náchodského střediska PDZ. Náchodský tým řešil v letošním 
roce např. situaci pana Ludvíka a paní Kláry.    
     Pan Ludvík žije sám. S PDZ už nějakou dobu spolupracuje. 
Náchodský tým mu pomáhá s komunikací, doprovází ho k 
lékařům, podporuje při jednání se zaměstnavatelem, na úřa-
dech atp. Nejspíše proto, že pan Ludvík týmu důvěřoval, obrá-
til se na něj, když mu nebylo dobře. Pracovníci PDZ mu po-
mohli při komunikaci s praktickým lékařem a zajistili respirá-
tory a léky. Podařilo se vyjednat, že praktický lékař přijel za 
pacientem osobně a udělal test na coronavirus. Poté, co byl 
výsledek testu pozitivní, navrhl lékař hospitalizaci. S klientem 
tým vše projednal a Ludvík nakonec souhlasil. Hospitalizaci i 
léčbu zvládl dobře a nyní je zdravý už zase doma ve svém.  
      Paní Klára přišla kvůli lockdownu o dlouholetou práci a 
zůstala tak se dvěma dětmi bez příjmů. Pracovníci PDZ jí po-
mohli zažádat o dávky hmotné nouze a státní sociální podpory, 
o invalidní důchod. Praktickou pomoc vyjednali přes nadace a 
dobročinné organizace. Na Klářinu žádost se podařilo najít 
pomoc při distanční výuce. Pracovníci nadále pomáhají Kláře 
hlídat termíny, podporují při úředních jednáních, doprovází, 
pokud je třeba. Klára si našla práci na částečný úvazek. Na 
pokrytí nutných výdajů zatím výdělek nestačí, ale Klára se 

s podporou pomalu začíná stavět opět na své vlastní nohy.  
Že jste podobných příběhů slyšeli za poslední rok snad stovky? 
Ano, tlak na to obstát v době pandemie po všech stránkách je 
velký. „Jako terénní sociální služba se setkáváme s různými 
životními příběhy a osudy. Naší prací je podat pomocnou ruku 
a provést náročným životním obdobím tam, kde je třeba a kde 
duševní nemoc člověka v řešení obtížné situace handicapuje,“ 
říká Hejzlarová. V případě potřeby se mohou lidé obrátit na 
náchodské středisko PDZ na tel. 778 526 210 či e-mailu pdz-
na@pdz.cz či přijít osobně v kontaktní den v úterý od 9 do 16 
hodin na adresu Tyršova 59 v Náchodě. 
 
Přípravy na léto v Kladském pomezí vrcholí 
Ačkoliv bylo zahájení letošní turistické sezóny, podobně jako 
v loňském roce, oddáleno nepříznivou epidemickou situací, 
Kladské pomezí vyhlíží léto plné zážitků. Na co všechno se 
můžete těšit?  
První vlaštovkou bylo zahájení provozu 
dvou pravidelných linek cyklobusů, které 
se poprvé rozjely křížem krážem naším 
regionem v sobotu 29. května. Na svých 
toulkách se s nimi můžete svézt až do konce září vždy o víken-
dech a o státních svátcích, v průběhu letních prázdnin budou 
již tradičně brázdit Kladské pomezí denně.  
Rodiny s dětmi jistě potěší pokračování oblíbené cestovatelské 
soutěže Toulavý baťoh, která plynule navazuje na loňský roč-
ník. Pokud se vám loni nepodařilo nasbírat všech pět razítek 
nezbytných pro získání odměny, můžete v započaté hře pokra-
čovat letos. V případě, že jste o soutěži dosud neslyšeli a rádi 
byste se zapojili, vyzvedněte si v některém z informačních 
center ilustrovanou herní mapu. Odměny za nasbíraná razítka 
budou vydávány na vybraných místech, kde se prostřednictvím 
vyplnění registračního formuláře můžete zapojit i do slosování 
o hodnotné ceny, které proběhne za oba ročníky 4. října 2021. 
Více informací najdete na webu www.toulavybatoh.cz.  
Celé prázdniny se v Kladském pomezí ponesou v duchu zážit-
ků, nových poznatků i zábavy díky česko-polskému projektu 
Festival zážitků! Devět míst na české i polské straně hranice 
ožije tradicemi. Festivalové aktivity budou probíhat každý 
prázdninový den s opakováním v týdenních cyklech. Účastníci 
se seznámí s nejrůznějšími řemesly, regionálními zvyky či 
tradičními pokrmy a jejich výrobou. Součástí bude i soutěž 
o věcné ceny a mimořádný zážitek pro toho, komu se jako 
prvnímu podaří navštívit sedm festivalových míst. Pro více 
informací navštivte web www.festivalzazitku.cz.  
Spoustu dalších novinek a inspirace, kam se v létě v našem 
regionu vydat za zážitky, poznáním či do přírody, najdete v 
letních novinách Kladského pomezí, které vyjdou 8. června. 
Poté budou k dostání na pultech informačních center a v elek-
tronické podobě také na našich webových stránkách 
www.kladskepomezi.cz.   
Kontakt:  
Bc. Michaela Venclová /773 915 753/ michaela.venclova@pdz.cz     
Mgr. Martin Halíř/ 777 915 742/ martin.halir@pdz.cz  
 

 
 

Galerie výtvarného umění v Náchodě 
 
 

Zámecká jízdárna, Náchod, Smiřických 272, tel. 491 423 245, 
491 427 321. Otevřeno v termínu konání výstav denně kromě pondělí 
od 9 do 17 hodin. 
 

Probíhající výstavy:  
Jan Paul. Triptych Vzkříšení  
Antonín Kanta. Obrazy mého světa – tušení a doteky řádu  
(Výstavy potrvají do 27.6. 2021) 
 

Cyklus přednášek o ruském umění 18. a 19. st. 
Každé sudé pondělí od 18:00 hodin galerie vysílá cyklus před-
nášek o ruském umění 18. a 19. století. Přednášející PhDr. 
Julie Jančárková seznamuje diváky v souvislosti 
s architekturou, malbou, užitým uměním a módou s osobností 

cara Petra I., a jeho dcerou Alžbětou a dalšími panovníky.  

Více na www.gvun.cz a facebook.com/galerienachod 

RŮZNÉ 

PŘIPRAVUJEME !!! 

mailto:pdz-na@pdz.cz
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Město Teplice nad Metují a společnost Marius Pedersen a.s.   

oznamují,  
že dne  15. 6. 2021  proběhne 

  
 

SVOZ NEBEZPEČNÉHO ODPADU  
 

Speciální svozové vozidlo bude sbírat tyto druhy odpadů: 
Motorové, převodové a mazací oleje, barvy, ředidla,  

pryskyřice, lepidla, rozpouštědla, odmašťovací přípravky,  
fotochemikálie (všechny tyto odpady v uzavřených nádobách), 
pesticidy, (zahradní chemie včetně obalů ), baterie ( suché člán-

ky ), akumulátory, zářivky a ostatní odpad s obsahem rtuti. 
 

Nebezpečné odpady ze stavebnictví (eternit apod.)  
do tohoto svozu nepatří. 

Svoz se rovněž netýká velkoobjemového odpadu typu  
pneumatiky, nábytek, železo, … 

 
Obsluhou svozového vozidla bude odpad přebírán přímo od 

občana. Na místě bude i pracovnice úřadu, které občan  
předloží doklad o zaplacení  svozu  tuhého komunálního  

odpadu na rok 2021. 
Odpad nesmí být shromažďován na určených místech před 

příjezdem svozového vozidla. 
 

Odpad bude svezen pouze z níže uvedených svozových míst. 
 

SVOZOVÁ TRASA PRO SVOZ NEBEZPEČNÉHO ODPADU 
 

Úterý 15. 6.2021 
Teplice nad Metují      U KOSTELA      16.00 – 16.45 
Bohdašín  zastávka autobusu              17.10 – 17.15 
 
Případné dotazy zodpoví : 
Město Teplice nad Metují – Pavlína Geislerová        
telefon: 499 501 180 

 
Správným nakládáním se všemi druhy odpadů pomáháte 
šetřit přírodu ve Vašem okolí.  

 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Milí čtenáři.  
 

Fotíte rádi Teplice nad Metují a okolí? 
 

Každý měsíc potřebujeme foto na titulní stranu  
Teplických ozvěn.  

Připravujeme i teplický kalendář na rok 2022,  
kde je také prostor pro vaše fotografie. 

 

Pochlubte se svými úlovky a 

posílejte své fotografie na adresu redakce,  
 

Staňte se spolutvůrci našich novin a kalendáře! 
 

 
 
 

ROZPIS LÉKAŘŮ NA  

STOMATOLOGICKOU SLUŽBU 

Datum 
služby 

Jméno lékaře Adresa 
ordinace 

Telefon 

    

22.-23. 
května 

MDDr. Houštěk 
 

ZS Machov 
 

602333466 
 

29.-30. 
května 

MUDr. Neoral 
 

ZS Police nad 
Metují 

491541654 
602333452 

5.- 6. 
června 

MUDr.  
Ogriščenko 
 

Veba 
Broumov 
Olivětín 

491502425 
 

12.-13. 
června 

MUDr.  
Neoral ml. 

ZS 
Police n. M. 

491541654 
602333427 

19.-20. 
června 

MUDr. Růžička 
 

Poliklinika 
Broumov 

603479084 
 

26. -27. 
června 

MUDr. Blažek ZS  
Police n. M. 

491543844 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 



INZERCE 
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